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Fotka měsíce 
Stavba kanalizace ve Všedobrovicích a Štiříně pokračuje podle 
plánu. Na většině míst se používá takzvaná bezvýkopová 
technologie.
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CENÍK INZERCE (bez DPH)

Celá strana: 4 000 Kč
(na zrcadlo sazby: 188 x 264 mm, na spad: 210 x 297 mm + 5 mm)
Polovina: 2 200 Kč
(170 x 120 mm)
Čtvrtina: 1 160 Kč
(90 x 130 mm)
Osmina: 600 Kč
(92 x 63 mm)
Prolink mezi inzerátem, vyvěšeným na webových stránkách 
Kamenice a předmětem inzerce.
1/4 strany a menší:  50 Kč, 1/2 strany a větší 100 Kč

ZVÝHODNĚNÁ INZERCE

Dlouhodobá – sleva 30%
V případě nepřetržité inzerce v 5 po sobě jdoucích vydáních.
Předplacená – sleva 25%
3 inzeráty ve třech po sobě jdoucích vydáních nebo s konkrétním 
uvedením měsíce vydání. Platba předem.

ŘÁDKOVÁ INZERCE

Do 150 znaků: zdarma

Titulní fotka 
Vladimír Kříž, předseda struhařovské organizace včelařů poskytl 
rozhovor o medu i jedu, který pomáhá.
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Slovo 
starosty

Vážení sousedé, 
jestli jste se o těchto prázdninách po-

řádně zapotili, tak co teprve dělníci, kteří 
právě v tuto chvíli napojují osady Štiřín 
a Všedobrovice na kamenickou kanalizační 
síť. Průběh stavby pravidelně kontrolujeme 
a musím říct, že dosud jsem spokojen. Mám 
radost i z toho, že se nám podařilo sehnat 
dotaci, díky které si lidé nemusí platit pří-
pojky sami, ale hradí je prostředky z ope-
račního programu Životní prostředí. Na 
většině míst se nám podařilo zajistit, aby 
stavebníci nerozbíjeli silnici, ale otevřeli 
jen malou část, kterou poté tlačí trubky 
do země bezvýkopovou metodou. Bagry 
nastupují pouze tam, kde není jiná mož-
nost. O tomto technologicky náročném, 
ale i zajímavém projektu se detailně dočtete 
na stranách 5 až 7. Článek je zároveň plný 
informací pro všechny obyvatele Štiřína 
a Všedobrovic, kteří se dozví, jak to bude 
se zárukou a podmínkami provozu jejich 
nových čerpadel. Pro všechny ostatní kame-
nické obyvatele pak přidáváme informační 
box, jak se k naší drahocenné kamenické 
kanalizaci chovat. Lidé mají totiž někdy 
tendenci považovat odpadní otvory u sebe 
doma za černou díru, která všechno snese. 
Je to velký omyl, který má mnohamilionové 
následky. Do záchodu a dřezu nemůže-
me vyhazovat a vylévat všechno, co nás 
napadne. Když se tato nedbalost vynásobí 
desítkami až stovkami domácností, je z to-
ho regulérní ekologická a technologická 
katastrofa. Proto prosím věnujte pozornost 
straně 6 a 7.

Na stranách 9 až 12 na Vás čeká dlouhý 
a poučný rozhovor s předsedou kamenic-
kých včelařů Vladimírem Křížem. Odpoví-

dá na otázky ze života včel a lidí nesmírně 
poutavým a svérázným způsobem. Dozvíte 
se věci, které by Vás možná nikdy nena-
padly, a které člověka přivádí k úžasu nad 
zázraky přírody.

Jak již mnozí víte, Kamenice má svo-
ji mobilní aplikaci, která funguje pro oba 
operační systémy  mobilních telefonů. Nyní 
se s Vámi chci podělit o radostnou zprávu, 
že „Kamenice v mobilu“ se z naší iniciativy 
rozšířila o nový modul nazvaný Ankety. 
Chceme Vás tak více vtáhnout do rozho-
dování o věcech obecních a rychle posbírat 
Vaše názory na různá témata. Hned teď 
si to můžete vyzkoušet na dvou nových 
anketách. První se týká Zámku Kamenice 
a druhá návrhu nového komunitního pro-
storu na Těptíně.  Je to opravdu snadné. Jen 
dávejte pozor na to, že na některé ankety 
můžete odpovídat, jen pokud jste v místě, 
to je proto, že nás zajímá především názor 
těch, kteří v okolí bydlí a nejsou z Prahy 
nebo Benešova. Ti z Vás, co mobily nemáte 
rádi, nelomte rukama, ankety nezmizí ani 
ze Zpravodaje.

Prosím všechny, kdo provozujete spor-
tovní a zájmové činnosti a rádi byste na 
své aktivity upozornili, přilákali k nim děti 
i dospělé, věnujte pozornost straně 13. Kul-
turní centrum již devátým rokem komple-
tuje seznam kroužků, spolků, oddílů, aby je 
představilo kamenické veřejnosti. Uzávěrka 
je 15. srpna, tak neváhejte. 

Sportovním vrcholem léta je tradičně 
cyklistický závod pro příchozí Van Gillern 
Cup. Letos odstartuje v sobotu 2. 9. a jede 
se opět v našich Hornopožárských lesích.

Přeji Vám všem krásné prožití druhé 
poloviny prázdnin.

Pavel Čermák
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Krátce  
ze zastupitelstva  
a rad obce Kamenice
Krátce ze zastupitelstva obce Kamenice

28. 6. 2023

Zastupitelstvo obce Kamenice vzalo na vědomí 
a schvaluje
- Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření obce Kamenice 
za rok 2022.

Zastupitelstvo obce Kamenice schválilo
- účetní závěrku obce Kamenice za rok 2022;
- celoroční hospodaření obce a závěrečný účet obce za rok 2022 
včetně zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření obce za rok 
2022 bez výhrad; 
- rozpočtové opatření č.4/2023 v předloženém znění;
- záměr na zřízení Dětské skupiny, příspěvkové organizace;
- veřejnoprávní smlouvu, na základě, které město Říčany zajišťuje 
v obci Kamenice provádění úsekového měření rychlosti projíž-
dějících vozidel, doba trvání smlouvy je 5 let ode dne účinnosti 
smlouvy;
- koupi ideální poloviny pozemku parc. č. 654/84, k.ú. Těptín 
pro obec Kamenice. V územním plánu je pozemek vymezený 
jako sportovní plocha. Pozemek má celkovou rozlohu 2.620 m2. 
Vyjednaná cena je ve výši 1.200 Kč/m2. Kupní cena ideální po-
loviny je tak 1.572.000 Kč.

Zastupitelstvo obce Kamenice schválilo
- uzavření Směnné smlouvy mezi obcí Kamenice jako "První 
směňující", panem J.G. jako "Druhá směňující" a společností Messy 
s.r.o., IČO 45149178, jako "Dárce". Na základě této smlouvy 
Dárce daruje díl "a" oddělený od pozemku parc. č. 613/35 o cel-
kové výměře 171 m2 ve prospěch obce Kamenice. Dále obec 
Kamenice směňuje pozemek parc. č. 613/32, díly "d + i" oddělené 
od pozemku parc. č. 613/1 a díly "c + j" oddělené od pozemku 
parc. č. 613/33, vše o celkové výměře 310 m2, zapsaných na listu 
vlastnictví č. 10001, v k.ú. Těptín, ve vlastnictví obce Kamenice 
za díl "m" oddělený od pozemku parc. č. 611/4 a díl "l" oddělený 
od pozemku parc. č. 613/31, vše o celkové výměře 196 m2 zapsa-
ných na listu vlastnictví č. 922, v k.ú. Těptín, pro obec Kamenice. 
Darované a směňované díly jednotlivých pozemků jsou vyznačeny 
v geometrickém plánu č. 2020-28725/2023.

Zastupitelstvo obce Kamenice schválilo
- návrh obsahu změny č. 15 ÚPO Kamenice – standardizace 
(dříve tzv. překlop);
- obsah změny č. 12 ÚPO Kamenice – sběrný dvůr a sídlo TS Ka-
menice;
- návrh obsahu změny č. 16 ÚPO Kamenice (týká se čtyř dílčích 
oblastí).

Zastupitelstvo obce Kamenice neschválilo
- pořízení změny ÚPO Kamenice na základě žádosti společnosti 

Apcor s.r.o.

Zastupitelstvo obce Kamenice schválilo a vydalo
- Obecně závaznou vyhlášku obce Kamenice č. 3/2023 o místním 
poplatku za užívání veřejného prostranství.

Krátce z rad obce Kamenice

12. 7. 2023

Rada obce Kamenice schválila
- rozpočtové opatření č.5/2023 v předloženém znění;
- uzavření kupní smlouvy mezi AŽD Praha s.r.o., IČO: 48029483 
a obcí Kamenice,  kde předmětem koupě jsou stožáry a elektro 
přípojky úsekového měření rychlosti za celkovou cenu 185.000,-
Kč bez DPH;
- žádosti několika žadatelů o rozložení splatnosti příspěvku na 
kanalizaci ve výši 50.000,-Kč až do 12 měsíčních splátek;
- zveřejnění záměru obce k pronájmu celého nebytového pro-
storu sloužícího k podnikání, jenž se nachází ve stavbě s č.p. 549 
a k pronájmu části pozemku parc. č. 624/50 (dětské hřiště vedle 
Billy) o výměře cca 79 m2, v k.ú. Ládví a obec Kamenice. Nájem 
bude sjednán za účelem provozování cukrárny, kavárny a prodeje 
lahůdek bez možnosti prodeje alkoholických nápojů na dobu ne-
určitou s výpovědní lhůtou 6 měsíců. Záměr bude zveřejněn na 
úřední desce do 30. 9. 2023. Nabídky musí být podány písemně;
- zveřejnění záměru obce k pronájmu pozemků:
1.a) Fotbalové hřiště a travnaté plochy kolem hřiště - pozemek 
parc. č. 653/1, k.ú. Těptín 
1.b) Víceúčelové hřiště - pozemek parc. č. 653/7, k.ú. Těptín, 
1.c) Šatny - parc. č. st. 909, k.ú. Těptín  - součástí je i stavba 
s č.p. 1061, 
Cena nájemného je stanovena takto:
fotbalové hřiště se šatnou dle 1.a) a 1.c): cena nájmu 600,- Kč/ho-
dinu
víceúčelová plocha se šatnou dle 1.b) a 1.c): cena nájmu 
180,- Kč/hodinu
Nabídky musí být podány písemně.

Rada obce Kamenice revokovala
- bod II. svého usnesení č. 6/67/ROK/2020 ze dne 15. 4. 2020 
ve znění: 

II. Rada obce Kamenice schválila
- výši příspěvků za připojení na vodovodní, kanalizační a plynové 
stávající i nové řady. Platí pro žadatele o přípojky na jednotlivé 
sítě, pro každou bytovou jednotku:
vodovod: 40 000 Kč, kanalizace: 50 000 Kč, plyn: 10 000 Kč, 
Majitelé nemovitostí  - fyzické nebo právnické osoby -
bez ohledu na místo trvalého pobytu. Napojení bytových do-
mů (plyn, vodovod, kanalizace) – bude řešeno přes individuální 
smlouvy.

III. Rada obce Kamenice schválila
- vzorovou dohodu o poskytnutí příspěvku na kanalizaci/vodovod.
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Stavba kanalizace ve Štiříně  
a Všedobrovicích jede naplno
Přečtěte si informace radnice k přípojkám a používání čerpadel

Projekt není jednoduchý z více důvodů. Obě osady leží téměř 
v rovině a mnoho nemovitostí je „utopených“ pod silnicí II/107 
do Velkých Popovic. Z toho důvodu zde projektanti zvolili z ví-
ce možností jako nejefektivnější řešení tlakovou kanalizaci. To 
znamená, že u každého domu je malé čerpadlo, které má za úkol 
protlačit splaškové vody celou sítí až do nádrže za hrází rybníka 

Již dlouho reportujeme o přípravě kanalizace ve Štiříně 
a Všedobrovicích. Nyní se očekávané stalo skutkem. Stavba 
běží podle plánu, k žádné katastrofální dopravní situaci ani 
v jedné z osad v rámci prázdninového provozu nedochází.

Křísov, odkud pak pokračují dál na kamenickou čistírnu. Na 
rozdíl od ostatních odkanalizovaných částí Kamenice měly tyto 
dvě osady štěstí, že v dnešní době lze nalézt dotační podporu i pro 
tlakovou kanalizaci. V minulosti byla dotována jen kanalizace 
spádová neboli gravitační. Běžné dotace částečně pokrývají ka-
nalizační stoky, které vedou v ulicích, ale přípojky si v minulosti 
v Kamenici hradil každý sám. Platilo tedy pro všechny na Ládví, 
ale i v dalších osadách, že si kopali tlakové přípojky sami a následně 
museli zvolit a zaplatit vhodné čerpadlo, které si průběžně servisují 
a opravují. I v tomto případě existuje dotační titul ministerstva 
zemědělství, které dotuje jen hlavní stoky bez přípojek. Obci se 

Ilustrace bezvýkopové metody horizontálního směrového vrtání, jak je použita při stavbě kanalizace ve Všedobrovicích a Štiříně.

26. 7. 2023

Rada obce Kamenice schválila
- uzavření dodatku č. 2 ke smlouvě o dílo č. 0164/2022 se společ-
ností PORR, a.s. se sídlem Dubečská 3238/36, 100 00 Praha 10, 
IČ: 43005560, kterým se mění článek 4. cena za dílo;
- uzavření Dodatku č. 2 k Pachtovní smlouvě ze dne 7. 12. 2008 
mezi obcí Kamenice jako propachtovatelem a paní P.P. jako pach-
týřem, kde předmětem dodatku je prodloužení doby zemědělského 
pachtu na dobu určitou od 1. 1. 2024 do 31. 12. 2028 s výpovědní 
lhůtou 6 měsíců za pachtovné ve výši 2.000,- Kč/rok.

I. Rada obce Kamenice schválila 
- uzavření Dodatku č. 5 k Nájemní smlouvě na byt č. 2 o velikosti 
30,4 m2, Truhlářská č.p.855, v bytovém domě v Těptíně, s ná-
jemcem panem Z.J., kde předmětem Dodatku č. 5 je prodloužení 
doby nájmu na dobu určitou od 1. 9. 2023 do 31. 8. 2024.

II. Rada obce Kamenice schválila  
- uzavření Dodatku č. 7 k Nájemní smlouvě na byt č. 12 o velikosti 
31,20 m2 v bytovém domě v Těptíně, v ul. Truhlářská č.p. 855 
s nájemkyní paní M.F., kde předmětem Dodatku č. 7 je prodlou-
žení doby nájmu na dobu určitou od 1. 9. 2023 do 31. 12. 2023.

Rada obce Kamenice schválila
- zveřejnění záměru obce k dlouhodobému pronájmu části po-
zemku parc. č. 628/1 - prodejní plochy na Ringhofferově náměstí 
označené číslem 1 o výměře cca 36 m2 . Zveřejněný záměr bude 
vyvěšen na úřední desce minimálně po dobu 15 dnů. Nabídky 
musí být podány písemně a v případě přihlášení více zájemců 
bude rozhodovat výše nabídnuté ceny, vzhled stánku a splnění 
podmínky vybudování přípojky na vodu a kanalizaci;
- Rozpočtové opatření č. 6/2023 v předloženém znění;
- směrnici pro poskytování benefitů zaměstnancům obecního 
úřadu;
- uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo č. 0018/2022 uzavřené se 
společností FK Bau a.s., se sídlem Františka Diviše 386/29, 104 00 
Praha 10, IČ: 26503468 dne 23. 3. 2022 , kterým se mění ustano-
vení čl. VIII. odst. 8 Smlouvy. (přenesená daňová povinnost DPH);
- uzavření smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení služebnosti 
inženýrské sítě - umístění a provozování veřejného osvětlení 
mezi Obcí Kamenice (jako budoucí oprávněnou) a Středočes-
kým krajem, IČ 70891095 (jako budoucí povinnou), č. sml. 
S-2008/00066001/2023-KH/Pí/BS. Věcné břemeno se zřizuje 
k pozemku parc.č. 758/1, kat. území Ládví, ve vlastnictví Stře-
dočeského kraje.
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ale podařilo uspět u dotačního titulu z operačního programu Ži-
votní prostředí, kde uznatelnými náklady jsou i přípojky s jímkou 
osazenou čerpadlem.

Jedinou starostí obyvatelů obou osad pak je k jímce přivést 
elektřinu a zajistit si propojení jímky s dosavadní domovní kana-
lizací. Projekt vznikal už v roce 2018 a do poslední chvíle nebylo 
jasné, zda při získání dotace uspějeme. Není tak s podivem, že se 
situace u mnohých nemovitostí za těch několik let změnila a je 
potřeba projekty přípojek upravit na míru dnešní situaci konkrét-
ních obyvatel nemovitosti. Je to velmi pracné, protože se jedná 
o více než sto deset přípojek. Stavební firma, jak se zdá po prvním 
měsíci stavby, postupuje velmi operativně a zatím nenarazila na 
žádný neřešitelný problém. Investiční odbor obecního úřadu pak 
řeší nezbytnou administrativu spojenou se všemi změnami za 
pochodu. Zatím největší komplikaci představují léta obydlené 
domy, které ale nejsou zkolaudovány.  U takových nelze dotační 
podporu využít a majitelé si vše musí zaplatit sami. Velmi obdobný 
případ se týká rozdělených a prázdných pozemků, kdy z dotace 
nelze podpořit budoucí stavby, tedy development.

Časté dotazy majitelů nově budovaných tlakových přípojek ve 
Štiříně a Všedobrovicích směřují k odpovědnosti za provoz čerpací 
stanice. To, že obec zajistila dotaci na přípojky, jímky a čerpadla, 
ulehčuje majitelům nemovitostí u počáteční investice. Čerpadlo 
je standardně dva roky v záruce, a tudíž ho lze reklamovat, stav-
ba přípojky dokonce 5 let. Nicméně každý majitel nemovitosti 
dostane dotované čerpadlo do správy a musí ho užívat v souladu 
s pokyny výrobce, aby si nezpůsobil sám potíže a aby případně 
uspěla jeho reklamace. Dotační programy u vodovodu a kanalizací 
mají tzv. dobu udržitelnosti 10 let a po tu dobu majetek, který byl 
pořízen z dotace, musí sloužit v souladu s účelem, pro který byl 
pořízen. Nejedná se ale o nic náročného nebo speciálního, spíš 
bych odkázal na zdravý rozum při používání umyvadel, dřezů 
nebo WC. Podrobně se to dočtete v rámečku.

Běžně se jedná o majetek, který je skryt pod povrchem obecních 
nebo krajských komunikací. Tady se poprvé bude jednat o ma-
jetek, který bude na soukromých pozemcích. Právně obec, jako 
příjemce dotace bude odpovídat donátorovi (OPŽP). Současně 
ale uživatelé přípojek převezmou za provoz část odpovědnosti 
vůči obci na základě předávacího protokolu k vybavené přípojce. 
Je přirozeně možné, tak jako kdekoli jinde v Kamenici, dotované 
čerpadlo a jímku odmítnout a pořídit si na vlastní náklady jímku 
a čerpadlo, které uživateli vyhovuje více než to nabízené a pak se 
nemusí uživatel řídit jinými pravidly než těmi vlastními.

Dotovaná jímka, čerpadlo i přípojka přejde po deseti letech do 
majetku uživatele za symbolickou cenu nebo bezúplatně.

Co se stane, pokud dojde k poruše čerpadla? Situace ve Štiříně 
nebude příliš odlišná od Ládví. Uživatel zavolá autorizovanou 
osobu, která čerpadlo opraví. Pokud by situace na základě posou-
zení technika nasvědčovala tomu, že se jedná o reklamační vadu, 
pak tuto reklamaci uživatel uplatní u obce a ta pak u dodavatele 
čerpadla. Pokud poškodí čerpadlo uživatel, opravu hradí v plném 
rozsahu sám, bez ohledu na to, že je čerpadlo dotované. Je to stejné 
jako u každého jiného výrobku, pračky nebo mrazáku. V období, 
kdy je posuzována reklamace, si musí uživatel zajistit náhradu za 
reklamované čerpadlo. Vzhledem k tomu, že na rozdíl od Ládví 
a dalších osad, zde bude najednou dodáno více než 110 čerpadel 
stejného typu, obec domlouvá s provozovatelem VHS Benešov 
zvláštní nabídku servisní smlouvy, kdy VHS Bude mít skladem pár 
čerpadel tohoto typu na rychlou výměnu. Majitelé nemovitostí ale 
mohou řešit situace při poruše čerpadla i jiným způsobem, který 

domluví s obcí, tak aby po dobu udržitelnosti dotovaného projek-
tu nedošlo k porušení pravidel dotace. Čerpadla například nelze 
vyměnit za jiná, prodat nebo poškodit a neopravit. Čerpadla jsou 
vysoce výkonná a byla vybrána pro těžkou službu. Vydrží toho 
opravdu hodně. Ze zkušenosti jak výrobce čerpadel, tak provo-
zovatele kanalizace VHS Benešov, drtivá většina poruch pramení 
z nekázně uživatelů kanalizační přípojky, kdy se do jímky dostane 
to, co tam nepatří a následně se tak poškodí čerpadlo. 

Pavel Čermák, starosta

Aby bylo jasné, co se smí pouštět do kanalizace, nedosta-
li jsme se do křížku s předpisy, ani nemuseli řešit nepříjemné 
problémy na vlastní zahradě, přečte si následující infobox:

Kanalizace není černá díra!  
Co nepatří do výlevky dřezu  
či toalety?

Kamenická čistírna odpadních vod každoročně zpracuje 
stovky metrů krychlových odpadů, které do odpadní vody 
a kanalizace nepatří. Tyto látky poškozují nejen kanalizač-
ní potrubí, kanalizační čerpací stanice, ale i další zařízení 
sloužící k čištění odpadní vody.

V třídění plastů, skla nebo papíru patříme v Evropě ke špič-
ce, ale lidé by se měli zamyslet také nad tím, že kuchyňský 
dřez, umyvadlo v koupelně nebo toaleta nejsou odpadkovým 
košem. To, co je možné do kanalizace vypouštět, jedno-
značně určují kanalizační řády.

To v žádném případě! 

Rozhodně se do kanalizace nesmějí dostat chemické látky, 
barvy, ředidla, motorové oleje, léky, omamné látky, zahrad-
ní chemie, ale také biologický odpad (zbytky jídel, odpad 
z kuchyňských drtičů), jedlé tuky a oleje, hygienické potřeby 
(vlhčené a kosmetické ubrousky, vatové tyčinky, jednorázo-
vé pleny apod.). Aktuálně také roušky, respirátory. Všechny 
tyto věci ohrožují samotné fungování kanalizačního systému 
a čistíren odpadních vod.

Odpad z kuchyňských drtičů

Zbytky potravin v kanalizaci podporují život různých živo-
čichů. Odpad z kuchyňských drtičů zanáší kanalizaci usa-
zenými pevnými látkami, na které se vážou zejména tuky, 
což může mít za následek snížení průtočnosti kanalizačních 
přípojek až po jejich úplné ucpání.

Pozor na oleje a tuky!

Velké problémy v kanalizační síti způsobují tuky a oleje. 
Tuk se totiž usazuje na stěnách kanalizace, kde tuhne 
a kde na sebe nabaluje další a další nečistoty. Lepí se na 
něj ubrousky, hygienické potřeby a další nečistoty. Důsled-
kem, který můžete pocítit na vlastní kůži, je ucpaný odpad 
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nebo zatopení nemovitosti znečištěnou vodou. Setkat se 
můžeme i s nepříjemným zápachem rozkládajícího se tuku, 
který se může kanalizačními vstupy šířit ulicemi. Důsledky, 
které pak zaměstnávají odborníky, jsou ucpaná čerpadla 
nebo narušení biologického stupně čištění odpadních vod. 
Odpadní vodu čistí bakterie, na které mají tuky negativní vliv. 
Čistírny pak proto mohou pěnit, nebo v některých místech 
i zahnívat. To vše snižuje kvalitu vyčištěné vody.

Co ohrožuje čerpací stanice odpadních vod?

Plastové části z hygienických potřeb, které nepodléhají 
rozkladu, zase mohou zcela zničit čerpadla v čerpacích 
stanicích odpadních vod. Čerpadlům také vadí vhazování 
vláknitých materiálů do kanalizace (kousky vaty, vlhčené 
ubrousky, odličovací tampony apod.).

Každý týden probíhá kontrolní den, kdy se sejdou aktéři této 
velké investiční akce – investor (obec Kamenice), technický dozor 
investora (autorizovaná osoba – zde Ing. Kubát), zhotovitel (firma 

FK Bau) a často i autor projektu (Ing. Knapová). Téměř na konci 
prvního, ze tří měsíců stavby bylo konstatováno, že nedochází 
ke zpoždění oproti harmonogramu. Je položen podstatný díl 
kanalizačního řadu v hlavní silnici – ulice Ringhofferova (silnice 
II/107), hotové je propojení i s lokalitou „Hvězda“ na okraji Nové 
Hospody, kdy nakonec bude vyřazená lokální ČOV, která sloužila 
jen této lokalitě. Práce postupují i na odbočkách a přípojkách ve 
Štiříně a na druhé straně v ulici Vnitřní a Řepčické.

Silnice je nyní otevřena jen v místech, kudy jsou protlačovány 
kanalizační trubky. Stavba je prováděna tzv. bezvýkopovými 
technologiemi. Některé protlaky jsou řízené – stroj umí trubku 
pod zemí zatáčet a ty jednodušší jsou pak neřízené, což postačuje, 
pokud není potřeba maximální přesnost. Bohužel někdy podmínky 
pro protlačování nejsou příznivé, ať už s ohledem na uložené sítě 
(obzvláště plyn), anebo skalnaté podloží, kde stroj trubku protlačit 
nedokáže. Pak nastupuje na scénu tradiční bagr. To se nyní děje 
například u zastávky ve Všedobrovicích.          OÚ Kamenice

Report ze stavby. Pracuje se za pomocí protlaků i bagru

Sociální pracovnice je tu, aby Vám pomohla
Sociální pracovnice na obci pomáhá klientům řešit nepříznivou sociální 

situaci komplexně. Může ji navštívit každý občan v tíživé sociální situaci či 
kdokoliv, kdo ví o někom ze svého okolí, kdo pomoc potřebuje. Sociální 
pracovnice poskytuje své služby zcela zdarma, nezávazně a anonymně, 
potřebujete-li:

• poradenství v sociální oblasti,
• pomoc při zprostředkování kontaktů s dalšími zdroji pomoci 
(sociální služby, odborníci), při navázání spolupráce s dalšími 
institucemi při řešení problémů,
• pomoc se zajištěním sociálních dávek,
• řešíte-li obtížnou sociální situaci.
Kontaktujte sociální pracovnici obecního úřadu Kamenice Bc. Kateřinu 

Kottasovou, tel. 733 683 134, e-mail: kottasova@kamenice.cz, a do-
mluvte si osobní setkání na úřadu či návštěvu ve Vašem domácím prostředí.

Vlhčené ubrousky ucpávají čerpadla

Vlhčené ubrousky jsou totiž obvykle vyrobeny z dlouhých 
vláken netkané celulózy anebo z plastů a mají tendenci 
ulpívat ve stokové síti v jakýchkoliv záhybech, kříženích či 
překážkách a vytvářet vysoce odolnou kompaktní masu. 
Důsledkem je výrazné snížení průtočného profilu kanali-
začních sítí, zanášení česlí, ucpávání čerpadel a vyřazení 
nejrůznějších čidel měřicí techniky z činnosti.

Chemické látky ničí užitečné mikroorganismy 
v ČOV

Provoz čistírny odpadních vod může výrazně zkomplikovat 
řada chemických a nebezpečných látek, z nichž některé 
jsou vysoce jedovaté a výbušné a mají negativní vliv na 
biologické procesy při čištění odpadní vody.
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Takový byl Jurkovič Open Air

Je neuvěřitelné, jak ten čas letí. Před ro-
kem jsme začali připravovat osmý ročník 
letního festivalu a dnes už o něm píšeme 
v minulém čase. Bylo to perné, ale úžasné 
období zakončené skvělou sobotou.  

První návštěvníci přicházeli již v do-
poledních hodinách, abychom vzápětí ve 
14:00 hodin oficiálně otevřeli festivalové 
brány. Odstartovali liberečtí Jarret, násle-
dovali Marcus Jurkovič band s hosty, Prago 
Union, Jiří Schmitzer zase bavil v Šapitó 
stage a vrcholem soboty byl bezpochyby 
koncert Leo Lyonse (ex ten Years After), 

který zahrál set z vystoupení na legendár-
ním Woodstocku 1969, Večer následoval 
koncert Justina Lavashe a finále celého dne 
obstaral David Koller se svým bandem. 

Nesmíme ale zapomenout ani na 
workshopy a doprovodný program pro nej-
menší. A protože nám počasí přálo, možná 
až dost :), k duhu přišlo chlazené pití, pro-
ložené voňavým jídlem a také vodní sprchy 
od těptínských hasičů. Díky nim jsme velké 
vedro přežili a moc jim děkujeme!  

Na závěr patří velké DÍKY všem, kdo 
dorazili – bez Vás by to nešlo, byli jste pro-

stě skvělí. Užili jsme si společně hudební 
show, na které si mohl vybrat něco pro 
sebe snad každý a zase o rok udrželi při 
životě vzpomínku na muzikanta, autora 
a slavného výrobce kytar Petera Jurkoviče, 
po kterém ostatně nese festival své jméno, 
a jehož duchovním otcem je jeho syn, Mar-
cus Jurkovič.   

Už teď začínají přípravy na další ročník. 
Věříme, že se za rok, v sobotu 13. 7. 2024, 
sejdeme opět v Kamenici na dalším ročníku 
Jurkovič Open Air.      

Jan Růža, KC Kamenice
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Primitivní otázka na začátek. Je 
hlavním posláním včelaře vyrá-
bět med?

Za každou láhev medu, kterou díky 
svým včelám vyrobíme, mají lidé v okolí 
deset lahví kompotů, džemů a zavařenin. 
Takhle si můžete představit přínos kaž-
dého včelaře a taky objem práce, kterou 
vaše včely vykonají na cizích zahradách 
a polích. Je to něco, co si pěstitelé plodin 
častokrát ani neuvědomují.

Co říkáte na módu posledních 
let dávat včelíny na střechy ve-
řejných budov?

Odpusťte mi, ale to může udělat jenom 
Newyorčan, ne našinec. Včela patří do 
lesa, ne na střechu. Je tam příliš velké 
teplo a vítr.

Pojďme zpátky k tomu základu, 
bez opylování včelou by nebylo 
ovoce.

Aby se z bílého květu stala třešeň, potře-
buje v průměru 18 nalétnutí. Není to tak, 
že včela otře pyl o bliznu a automaticky 
máte třešeň.

Včelí jed je stejně zajímavý 
jako med
Rozhovor s předsedou kamenických včelařů Vladimírem Křížem

Včelaři se mezi sebou oslovují „příteli“. 
Možná je to proto, že díky chovu těchto 
zajímavých živočichů člověk alespoň 
malinko nahlédne do tajemství přírody 
a zároveň zjistí, že my všichni jsme 
součástí nekonečně komplexního 
živoucího celku. Pár postřehů ze života 
včel a lidí přinášíme v tomto rozhovoru 
s přítelem Křížem.
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Stromy si tedy vybírají partnery 
stejně jako lidé?

Určitě jste slyšel o párech, co se roky 
neúspěšně snažily o dítě, pak si oba našly 
jiné partnery a do pár měsíců bylo za-
děláno. Stejně to je se stromy, vybírají si 
kompatibilního partnera. Nikdy nemů-
žete předpovědět, z jaké dálky vaše včela 
přinese to pravé zrníčko pylu. Hemžení 
včel na vašem stromě není samoúčelné, je 
to statistická nezbytnost.

Znamená to, že kdyby počet 
včel v nějaké oblasti klesl pod 
určitou hranici, stanou se stro-
my a keře neplodné?

V dějinách se stalo něco, čemu já říkám 
britský paradox. V 70. letech Angličané 
výrazně zvýšili osevní plochy pícnin, 
které jsou zajímavé pro včely. Současně 
se snížil počet včel medonosných. Ale 
z nějakého důvodu nedošlo k tomu, že by 
klesl výnos těchto pícnin. Včely medo-
nosné totiž zastoupily včely samotářky, 
které se začaly ve velkém množit. Příroda 
správně pochopila „příležitost“. Takhle 
fantasticky ona funguje, když jí to Homo 
sapiens bruselský nekazí.

Co je to včela samotářka?

Říká se jí třeba i čalounice nebo zednice. 
Dělají si malá hnízda v zemi nebo třeba 
ve zdivu.  Nezakládají velká společenstva. 
Stylem života se podobají čmelákům. 
A mimochodem, bez čmeláků bychom 
neměli okurky, protože včela se zejména 
ve skleníku jako opylovač nehodí. Takže 
říkáme, že každá okurka má svého kmotra 
čmeláka.

Kolik se vejde čmeláků do jed-
noho hnízda?

Nejvíc asi tak 350, můžeme si to srovnat 
se včelami, kterých je v jednom úlu prý až 
80 tisíc na vrcholu sezóny.

Jak dlouho už existuje včela na 
Zemi?

Je tady už pravděpodobně až 120 milionů 
let. Teoretici říkají, že se vyvinula z vosy 
hrabavé, která se živila masem. Jak se ale 
vyvíjela flóra a objevovaly se květy, všim-
la si tahle vosa, že se nabízí něco dalšího 
a energeticky zajímavého. Evolučně se 
tak oddělily vosy, které zůstaly masožra-

vé dodnes, a včely živící se nektarem a 
pylem.

Pojďme si od začátku popovídat 
o životě včely.

Celé to začíná tím, když ze starého hnízda 
vyletí oplodněná matka s rojem, který je 
bohatě zásoben nektarem. A když roj na-
jde příhodné místo, založí nové včelstvo, 
třeba v dutině stromu nebo v sousedově 
garáži.

Jak se liší včela dělnice od mat-
ky?

Obojí jsou samičky, ale matky mají plně 
vyvinuté vejcovody. Každá má dva vejco-
vody po asi 200 trubičkách.

Je to celé na náhodě, jestli se 
narodí matka nebo dělnice?

Ne, je to důsledek toho, jak je která larva 
živená. Budoucí matky jsou krmené 
mateří kašičkou, zatímco budoucí dělnice 
mají chudší potravu, a proto se jim plně 
nevyvinou vaječníky.

Dá se říct, že včely samy na 
sobě takto praktikují genetické 
inženýrství?

Jasně. Ale není to dané nějakým jedním 
mozkem, je to něco, co můžeme ozna-
čit za fungování systému. Včely určují, 
jak se bude včelstvo rozšiřovat, a kdy si 
začne stavět matečník, do něj pak kolek-
tivně dostrkají matku a donutí ji, aby jej 
zakladla. Takže vidíte, že o tom nerozho-
duje matka, ale zdá se, že je to něco jako 
kolektivní rozhodnutí. Matka je jenom 
stroj na kladení vajíček.

Můžeme uvažovat o nějaké ko-
lektivní mysli?

Když bychom o tom chtěli takto přemýš-
let, tak se zacyklíme. Včelstvo se skupino-
vě řídí feromony. A kdo vydává feromo-
ny? Zase ty jednotlivé včely. Každopádně 
kolem matky je skupina včel, která ji 
intenzivně krmí a směřuje ji do buněk, 
které má zaklást, matka se sama nekrmí.

Takže je královnou z donucení.

Je to takový průtokový ohřívač. Ostatní 
včely do ní cpou krmení a ona neustále 
klade. Není to nějaký super život. Co 
je ale zajímavé, že královna může určit, 
které vajíčko bude oplozeno.

Jak to dělá?
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Podle potřeby klade buď oplozená va-
jíčka, z nichž budou buď dělnice nebo 
matky. Z neoplozeného vajíčka se rodí 
trubci. Ti se začínají objevovat na vrcholu 
sezóny. Trubec je sirotek, nemá otce, 
jenom dědu.

Z Broučků od Jana Karafiáta 
mám zažité, že se trubci jen tak 
flákají.

Prdlajs, příroda nic takového nepřipouští, 
všichni musí makat. Trubec je geniální 
cisterna, do které včely ukládají vodu při-
nesenou zvenčí. Proto trubec moc nelétá, 
ani by nemohl, jak je chudák narvaný vo-
dou. Trubci se pohybují po plástu a dávají 
napít každému, kdo potřebuje.

Ze sosáčku do sosáčku?

Ano, přesně. Stejným způsobem si včely 
předávají i nektar, který se tím zahušťuje 
a stává se medem, ten pak včely uloží do 
buňky, tu pak uzavřou víčkem z vosku.

Úkolem trubců je také oplodnit 
královnu, ne?

Matka si spermie trubců, s nimiž se spáři-
la, ukládá ve vrstvách a postupně je spo-
třebovává. To je i důvod, proč máte třeba 

jeden rok úplně tmavé včelstvo a druhou 
sezónu je úplně žluté.

Povězte mi ještě něco o tom, 
jak se projevuje kolektivní mysl 
včel.

Už jsme si řekli, že chování včel urču-
jí feromony. Například když se matka 
vrací ze snubního výletu, ostatní včely jí 
z feromonů vytvoří přistávací dráhu, ta-
kový koridor. Samozřejmě, že pach se ve 
vzduchu rychle rozpouští, ale včele stačí 
pár molekul, aby se chytla.

Je pravda, že když včela najde 
dobrý zdroj, tak vytancuje pro 
ostatní mapu, jak se k němu 
dostat?

Ano, třeba když udělá malé kolečko, 
znamená to, že zdroj potravy je v blízkos-
ti. Neříká tím směr, jen upozorňuje, že 
je blízko. Zároveň dá ostatním ochutnat 
a ony už vědí, co hledat. Pak máme složi-
tější tance, kterými včela ostatním kóduje 
směr letu. V této mapě je obsažená poloha 
slunce, protože podle něj se včely orien-
tují, a teď si představte, že ostatní včely 
si umí trasu přepočítat podle toho, jaký 
čas uplynul od chvíle, kdy danou trasou 
proletěla včela průzkumnice. Dokonce si 

včely umí předat informaci o překážce, 
kterou je třeba obletět, typicky vodní 
plocha, studená louka nebo cokoli jiného, 
co by způsobilo příliš velké energetické 
ztráty během letu.

Na jakou vzdálenost je včela 
schopná doletět?

Klidně i 5 kilometrů, ale to, co pak přine-
se, se blíží nule. Solidní náklad je schopná 
nést asi kilometr.

Jakým způsobem včela trans-
portuje svůj náklad?

Včela sbírá dvě věci na květu. Tou první 
je nektar. Na to má sosáček, s jazýčkem, 
který uvnitř funguje jako pumpa. Nektar 
takto napumpuje do orgánu, kterému 
říkáme medné volátko, takže to sice má 
v těle, ale ne v žaludku. Tam si nektar 
přepouští jen v případě, když jí za letu 
dochází energie. Co jí zbude, donese do 
hnízda. Druhý náklad je pyl, ten vče-
la okusuje z květu, trochu ho ožvýká 
a přilepí si ho na třetí pár nohou, kde 
má kartáčky, na kterých se pyl udrží 
v bouličkách.

A po vší té práci přijde včelař 
a včely obere. Jak to vlastně 
včelstvo přežívá, když potřebuje 
pyl a nektar k vlastní výživě?

Dřív se bral včelám jen ten med, který jim 
zbyl po zimě a zároveň ve chvíli, kdy už 
bylo dostatečně teplo, aby si včely začaly 
zásoby doplňovat. Takovým momentem 
byl pro včelaře konec dubna na svatého 
Jiřího. Všechno se ale změnilo na kon-
ci 19. století s příchodem cukru. Do té 
doby byla cukrová řepa jen krmivem pro 
dobytek s mizivým obsahem cukru. Na 
přelomu století se ale už začal masivně 
rozšiřovat cukr, jak ho známe dnes, a pro 
včelaře to znamenalo, že mohli začít včely 
krmit cukerným roztokem.

Je lesní med zdravější než jiné?

Někdo má lesní med rád, protože je 
aromatický. Víte ale, z čeho pochází? 
Mšice, puklice, červci, mery, ti všichni se 
napíchnou do mízního systému stromů 
a keřů jako tasemnice. Nejde jim o cukr, 
ale o ostatní látky, proto cukr filtrují a ten 
pak v kapičkách vylučují. Tyto kapič-
ky sbírají nejen mravenci, ale i včely. 
A máme lesní med, tedy správně med 
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medovicový. Lidé si historicky zvykli na 
lesní med, který tady konzumujeme už 
500 nebo 600 let. Máme uložené někde 
v kolektivní paměti, že je dobrý, protože 
po všechna ta století ani jiný med nebyl.

Jaký med by se tedy dal označit 
za zdravý?

Asi každý, už před desítkami let se zjistilo, 
že třeba ten řepkový obsahuje množství 
látek, které dokonce výrazně působí proti 
rakovině.

Nějaké další včelí speciality?

Poslední dobou se mě lidé ptají na „ovče-
lený med“. Ten dělám, ale protože je to 
celkem pracné, tedy jenom na požádání. 
Zde bych uvedl, ať se lidé obrátí na inter-
net a prostudují si „ovčelenou vodu“.  

Pojďme si říct, co to „ovčelená 
voda“ vlastně je.

Každé včelstvo vykazuje hodnotu elek-

trického náboje a víření vzduchu působe-
ním křídel rozptyluje elektrické částice do 
okolí. To působí například na vodu, říká 
se jí živá voda. Ta způsobuje snížení gly-
kemie, zažívacích potíží, kožních problé-
mů a podobně. Přednosti a působení této 
vody jsem poznal a aplikuji to při přípravě 
„ovčeleného medu.“

Když jsme u toho zdraví, lidová 
moudrost říká, že včelí bodnutí 
je léčivé...

Ano, to jsme zase objevili Ameriku. 
Včelí jed je minimálně stejně zajímavý 
jako med. Už dávno se ví, že pomáhá 
proti revmatu. Nejde ale o jed samotný, 
podstatné je, co dělá s naším imunitním 
systémem. Žijeme ve světě, kde jsou 
zranění vzácná. Naši předkové se každou 
chvíli řízli, bouchli, na něco šlápli. Prostě 
měli imunitní systém v daleko větší po-
hotovosti. Včelí bodnutí tuto pohotovost 
vyvolá a tím spustí proces hojení.

Zkusil jste bodnutí na sobě?

Měl jsem prasklé kloubní pouzdro. Po 
rentgenu v nemocnici mě chtěli okamžitě 
poslat na operaci. Já jsem si místo toho 
začal denně přikládat včely. Po dvou a půl 
měsíci přijdu na kontrolní snímek a dok-
tor povídá: „Sestři, máme buď špatný 
snímek, nebo špatného pacienta. Nic tam 
nevidím.“ Stejně postupoval i můj ka-
marád, který měl přerušený nerv v noze. 
Nepomohly mu kliniky ve Francii ani 
v Německu. Až moje včely ho vyléčily.

Od jedu se ještě vraťme 
k medu. Nemyslíte, že když 
budou včelaři krmit včelstva 
dostatečně dlouhou dobu cuk-
rem, tak včely zjistí, že nemu-
sí makat a přestanou vyrábět 
med?

Za deset milionů let si to možná uvědomí. 
Do té doby nemám strach. Včely sbírají 
med a ukládají jej na zimu, protože je tak 
evoluce naprogramovala.        
         
         Red

Současný nedostatek kominíků a zákonná povinnost kontrol 
spalinových cest vyvolává zvýšený zájem o kominické služby ze 
strany zákazníků. K extrémním náporům na kominíky dochází 
každoročně před začátkem topné sezony a poptávku se v tomto 
období mnohdy nedaří pokrýt. V České republice je přibližně 
2 000 aktivních kominíků na přibližně 4 miliony domácností s ko-
mínem, což znamená asi 2 000 domácností na jednoho kominíka. 
Právě z důvodu vysoké poptávky o kominické služby začala výuka 
kominíků i ve Středočeském kraji. Úplná profesní kvalifikace 
umožní dospělým studentům rekvalifikovat se v oboru kominík 
v rámci jednoho školního roku.  Výuka probíhá v Kamenici, 1x za 
14 dní v odpoledních hodinách od 13:00 do 18:00 hodin, začíná 
v září a končí v červnu závěrečnou zkouškou. V letošním roce 
se výuky v Kamenici účastnilo celkem 7 studentů, kteří v červnu 
úspěšně složili závěrečné zkoušky a stali se kominíky. To, že by 
se mělo jednat o ryze mužské řemeslo vyvrací dvě studentky, 
které mimochodem složily závěrečné zkoušky s vyznamenáním. 

Profesní kvalifikace kominík umožňuje provádět pravidelné 
kontroly a čištění spalinových cest, měření spalin či montáže 
komínů a komínových vložek a absolventi tohoto oboru mají 
velice dobré uplatnění na trhu práce. No a to nejdůležitější? Ko-
miník přeci nosí štěstí. Zkuste své štěstí i Vy a rekvalifikujte se na 

kominíka. Více informací o rekvalifikačním kurzu je uvedeno na 
www.apoks.cz.               Veronika Buková

Rekvalifikační kurz Kominík v Kamenici.  
Chcete nosit štěstí i Vy?
V letošním školním roce 2022/2023 proběhl v Kamenici 
u Prahy rekvalifikační kurz úplné profesní kvalifikace 
Kominík, pořádaný Komínovou asociací APOKS, pod 
záštitou Soukromé střední odborné školy BEAN Staňkov. 



13

Výzva pro vystavovatele 
na veletrh sportovních  
a zájmových příležitostí 
v Kamenici

Letošní již osmý ročník veletrhu sportovních a zájmových čin-
ností proběhne spolu s kamenickými slavnostmi v sobotu 23. září 
2023 v odpoledních hodinách. Speciální příloha vyjde v zářijovém 
zpravodaji z Kamenice, termín přihlášek 15. srpna 2023. Přihlášku 
a podrobnější informace naleznete na stránkách.

Jan Růža, KC Kamenice

Pro dospělé
• Vůně španělských třešní 

(Jo Thomas)
• Když se přání (ne)plní 

(Blanka Hošková)
• Pocit hanby  

(Linda Castillo)
• Koniášův klíč  

(Zuzana Koubková)
• Vadí, nevadí  

(James Patterson)
• Slepá kolej dějin  

(Roman Cílek)
 
 

Pro děti
• Prehistorická zvířata. 

Okénková knížka  
(Maria Teresa Forero)

• Princezna Šmoulinka 
(Pierre Culliford)

• Příhody tyranosaura 
Rexíka (Volker Gerner)

• Akharika aneb hra na 
písmenka (Ján Rakytka)

• Kapitán Bombarďák  
a podivný plán profesora 
prdolína (Dav Pilkey)

• Lucinka a drak  
(Dita Křišťánová)

Srpnové knižní novinky

Základní škola Olešovice přijme 
učitele-speciálního pedagoga, kuchařku 
a uklízečku na plný nebo částečný úvazek  
s nástupem od 1. 9. 2023.  
Nabídky zasílejte na info@skolaolesovice.cz 
nebo na tel. 731 415 507.

Rozloučení s žáky devátého ročníku
Tradiční rozloučení žáků devátého 
ročníku se základní školou se konalo 
29. 6. 2023 v Kulturním centru 
Kamenice. Po zahajovacích slovech 
ředitelky školy Mgr. Pavlíny Tolarové 
postupně deváté třídy v doprovodu 
třídních učitelek ve slavnostním 
průvodu nastoupily na pódium, aby zde 
prezentovaly uplynulých devět let. 

Jednotliví zástupci tříd emotivně ko-
mentovali zážitky, zkušenosti a příběhy, 
které jim nejvíce utkvěly v paměti. V závěru 
poděkovali pedagogům, mnohé odměnili 
krásnými kyticemi a dárky. Nezapomněli 
ani na slova díků patřící svým rodičům, 
kteří je celá léta podporovali a i nyní jim 
ze zaplněného hlediště s pýchou tleskali. 
Všichni přítomní obdivovali téměř dospělé 
dívky v nádherných róbách a mladé muže 
v elegantních kvádrech. Rodiče taktéž ne-
šetřili slova díků směřované do řad pedago-
gů a na mnoha tvářích se leskly slzy loučení. 
Slavnostní podvečer zakončila opět paní 
ředitelka, která všem poděkovala za účast 
a „deváťákům“ popřála úspěšný start do no-

vé životní etapy. Celá akce proběhla v úzké 
spolupráci se zaměstnanci Kulturního centra 
v Kamenici, kteří měli perfektně připravené 
prostory pro 300 návštěvníků a naprosto 

profesionálně nasvítili a ozvučili celou akci, 
za což jim patří naše velké poděkování.

Ing. Martina Havlíčková
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Kameničtí deváťáci v Parlamentu České 
republiky

Součástí vzdělávání žáků devátého ročníku, jakožto občanů 
ČR je znalost Ústavy ČR, znalost demokratické formy státního 
zřízení a znalost zákonodárného orgánu. 

V rámci zážitkové výuky navštívili žáci ZŠ Kamenice hlavní 
budovu Ministerstva financí ČR a obě komory Parlamentu ČR. 
Při prohlídce Poslanecké sněmovny, která začínala v paláci Smi-
řických, pokračovala přes palác Šternberských do Thunovského 
paláce, kde si žáci prohlédli zázemí poslaneckých klubů, tiskové 
centrum, odkud jsou vysílány přímé přenosy tiskových konferencí 
vlády ČR a zkusili si projev za řečnickým pultem v hlavním sále 
Poslanecké sněmovny. 

Na chodbách Poslanecké sněmovny měli možnost shlédnout 
vzácné portréty významných představitelů ČR, výstavu prezidentů 
českého státu, včetně důležitých dokumentů, jimi podepsaných 
a prezidentských slibů, které tito prezidenti skládali do rukou 
předsedy Senátu.      

 Ing. Martina Havlíčková

Byli jsme nuceni vyklidit školu
…dne 28. června a zvládli jsme to do 5 minut! V 10:15 hod. 

se kolem 650 osob vyrojilo během chvilky všemi východy ze 
ZŠ Kamenice v době, kdy již najížděli těptínští hasiči. 

Jsme rádi, že požární poplach byl pouze cvičný. Vyzkoušeli 
jsme si, jak reagují děti, jak fungují nouzové východy a kolik 
času na to potřebujeme. Vychytávky jistě budou, ale jen drobné 
(např. dítě na WC, prchající bez bot, vyhlášení poplachu někde 
málo slyšitelné). 

Hasiči pak žáky poučili a zájemci si mohli prohlédnout hasičská 
auta, což využily především děti z I. stupně. Doufejme, že k ostré-
mu poplachu nikdy nebudeme donuceni, ale poučení nechceme 
podceňovat.       

požární hlídka ZŠ Kamenice H. Kudrnáčová, 
J. Přibyl, P. Fendrychová

Výlet do divočiny stmelil žákovský parlament
V úterý 16. 5. 2023 uskutečnili členové žákovského parlamentu 

ze ZŠ Kamenice „Výlet do divočiny“. Tato akce vycházela z přáni 
dětí, aby parlament podnikl něco společně. Cílem výletu bylo pro-
pojit navzájem všechny aktivní členy školního parlamentu, zlepšit 
vztahy a blíže se seznámit. Na programu byla zejména turistika, 
množství her a nechybělo ani opékání špekáčků. 

Za vedení parlamentu jsme rádi, že se nám i touto akcí podařilo 
alespoň částečně napravit období pandemie, kdy nebylo možné 
podobné akce uspořádat. Zároveň tato akce zakončila naši letošní 
snahu zaměřit školní parlament na sebe sama a zlepšit fungování. 
Těšíme se na další školní rok a nové zážitky.      

Za žákovský parlament 
David Krop
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Příměstské kempy Sport Academy jsou 
v plném proudu! Od září startuje přihlašování 
do kroužků

Součástí kempů jsou i výlety do přírody, koupání v bazénu 
a oblíbené hry jako florbalgolf či paintball s florbalovým míč-
kem. Cílem kempů je především rozvíjet u dětí jejich pohybové 
dovednosti, probouzet u nich radost ze sportu, ale také nacházet 
nová přátelství a užít si zábavu ve volném čase.

Šest z rekordních osmi kempů už máme za sebou, tři všeobecně 
sportovní proběhly v červenci v hale Na Fialce v Říčanech, na 
ZŠ Profesora Švejcara na Praze 12 proběhl jeden florbalový a jeden 
horolezecký a předškoláci měli svůj kemp v Dolních Břežanech. 
Poslední dva všeobecně sportovní kempy, na které je ještě možné 
se přihlásit, proběhnou koncem srpna ve Škvorci. Více informací 
i on-line přihlášení naleznete na funacademy.cz/camp.

V průběhu srpna také budeme postupně zveřejňovat kroužky 
na další školní rok. Snažíme se rozšířit naši nabídku o nové spor-
tovní i nesportovní kroužky a rozšiřujeme se i do nových lokalit. 

Jako každý rok připravila i letos Sport Academy pro 
účastníky svých kroužků léto plné pohybu. V plném proudu 
jsou příměstské kempy, na kterých si holky a kluci zkouší 
nejrůznější sporty od florbalu, přes fotbal až po horolezení. 

Připravujeme i oblíbené turnaje v rámci Sport Academy Tour, už 
teď víme, že příští rok k tradičním florbalovým přibudou i fot-
balové. Kompletní přehled o našich aktivitách a postupně během 
srpna i o termínech kroužků v novém školním roce, naleznete 
na  funacademy.cz/krouzky. Užívejte prázdniny a už pomalu 
přemýšlejte, jaký z našich kroužků si vyberete. Vít Voltr
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Klub seniorů při KC Kamenice

Léto je v plném proudu. Ať se vypravíte kamkoliv, nechť vás 
po celou dobu provází duch pohody, nezapomenutelných 
zážitků a šťastných návratů! Už teď se těšíme, až se po 
prázdninách sejdeme, povyprávíme a ukážeme si fotky, 
kdo kde byl a co zajímavého zažil. Na toto letní téma opět 
připravíme besedu s promítáním.

Hurá na další výlety!

Připomínáme, že platby na nadcházející akce – Plzeň a Mi-
kulov, proběhnou už 4. 9. v KC Kamenice. Prosíme, při-
pravte si přesné částky.

12. 9. Jednodenní výlet do Plzně
Věříme, že i tento výlet, který jsme pro vás pečlivě a s láskou 
připravily, se vám bude líbit! 
Přihlášky do 3. 9. 2023
Cena: 450,-Kč/kameničtí 65+, 500,-Kč ostatní (v ceně jsou 
vstupy a průvodci – náměstí, katedrála sv. Bartoloměje, syna-
goga, pivovar. Stravu si hradíme samostatně v předem vybrané 
restauraci a občerstvení v kavárnách). 
Platby: 4. 9. v 10.00 hod. v KC Kamenice.
Pozor změna! Odjezd v 6.30 hod. za KC Kamenice. 
Předpokládaný návrat do 19 hod.

10. – 11. 10. Dvoudenní výlet – Mikulov a Moravský 
Krumlov
Máme velkou radost, že již delší dobu avizovaný dvoudenní 
výlet naplnil kapacitu přihlášených, přesto do 3. 9. přijímáme 
přihlášky náhradníků. Všechny podrobné informace se dozvíte 
na informační schůzce při platbách. 
Cena: 2 400,- Kč/kameničtí 65+, 2 500,- Kč/ostatní (v ceně 
vstupy a průvodci, ubytování, sklípek – I. a II. večeře, ochut-
návka vín, konzumace, snídaně, oběd v M. Krumlově). 

Platby a informační schůzka: 4. 9. od 10.45 – 11.30 hod. 
v KC Kamenice.
Sraz: 6.30 hod. za KC Kamenice. Předpokládaný návrat 
11. 10. do 17 hod.

Jak jsme přivítali léto? Bubnováním a ohněm!
28. června jsme prožili krásné letní odpoledne s naší partičkou 
kamarádů 55+aktivní, jako by nám bylo 10+. A to je to, oč tu 
běží – užít si bezva relax, odpoutat se od každodenní reality 
a vybubnovat všechny starosti společným rytmem někam da-
leko, daleko... Od lektora a facilitátora Petra Šušora, který za 
námi přijel už potřetí, jsme se dozvěděli zase něco zajímavého 
a nového o historii bubnování v různých domorodých kmenech 
v různých světových lokalitách. Každý si mohl bubnování 
vyzkoušet na bubnech různých velikostí a typů, ale i jiných 
hudebních nástrojích-tamburínách, rumbakoulích, atd. Do bub-
nování jsme postupně zapojovali své hlasy formou halekání, 
různých výkřiků a pokřiků, bylo to hodně spontánní a úsměvy 
na tvářích mluvily za vše. Zprostředkovali jsme si i legendární 
filmový gospel „O Happy Day“ opakováním českého "To je dnes 
krásný den" a to byla pecka! Nejdříve to bylo úsměvné, ale 
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Na začátku července, tedy v době, kdy si většina lidí vybírá 
dovolenou, začala dlouho očekávaná výstavba kanalizace v osadách 
Štiřín a Všedobrovice. To je určitě pozitivní zpráva pro tamní 
obyvatele, ale jako každý líc má svůj rub, i tady můžeme najít 
některé problémy.

Tato etapa výstavby je v rámci Kamenice výrazně odlišná 
v tom, že kanalizace je koncipovaná jako tlaková, a tedy každý 
občan, nebo většina z nich, bude muset mít na svém pozemku čer-
padlo, s jehož provozem bude v budoucnu spojena řada podmínek.

Na červnovém zastupitelstvu vystoupili někteří občané uve-
dených osad s tím, že ani zdaleka nejsou jasné všechny tech-
nické podmínky připojení ke kanalizaci, podmínky následného 
používání čerpadla (včetně záručních podmínek), ani finanční 
a majetkové vztahy a že při setkáních občanů s vedením obce 

Okénko zastupitele: Malé 
zamyšlení ve zdánlivě 
okurkové sezoně

podesáté už si člověk také připadal jako člen sboru černošské 
zpěvačky ze zmíněného filmu. Ta se se svým sborem připra-
vovala na vystoupení měsíce, náš lektor Petr podobnou euforii 
s námi zvládl raz dva! Také počasí nám dovolilo si pak ještě 
opéct skutečně lahodné buřty a sníst přinesené dobroty. Díky 
Maruškám za organizaci i všem zúčastněným za spontánnost 
v bezva atmosféře! Přeji vám slunečné a pohodové léto! 

Jitka Mejšnerová

Malé fotografické ohlédnutí za pravidelnými akti-
vitami:

Všechny informace k připravovaným akcím a fotografie 
k akcím proběhlým najdete na webu www.kckamenice.cz 
- lišta Klub seniorů a na vývěsce u KC, kde také naleznete 
vždy aktualizovaný Plán akcí na rok 2023 s termíny.

Kontakty na organizátorky:
Hajdušková Marie, tel. 773 222 369
mail: hajduskovam@seznam.cz  
Grafnetter Marie, tel. 721 865 938
mail: marie.grafnetter@seznam.cz
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Vážená paní Valentová a další podepsaní obyvatelé Štiřína 
a Všedobrovic, 

reaguji na Váš otevřený dopis, který z mého pohledu obsahuje 
kromě smutného konstatování dopravních nehod i několik infor-
mací, které nepokládám za korektní. 

Zaprvé není pravda, že by místním obyvatelům osad Štiřín 
a Všedobrovice nikdo nenaslouchal. Za dlouhou dobu, co jsem 
starostou, se obě osady dostaly do veliké pozornosti zastupitelů 

Odpověď starosty  
Pavla Čermáka

Vážený pane starosto, pravděpodobně jste obeznámen s tím, že 
v průběhu pouhého jednoho týdne došlo ve Všedobrovicích a ve 
Štiříně ke třem dopravním nehodám. Pokud ne, zde ve stručnosti:

1/ V pondělí 19. 6. došlo k nehodě ve Všedobrovicích na kři-

žovatce Ringhofferova / Řepčická, která měla za důsledek ucpání 
komunikace a zastavení provozu na ní i pro autobusy PID.

2/ V pátek 23. 6. projíždějící auto poranilo rozbitým blatníkem 
na noze dítě. Jak těsně a jakou rychlostí muselo jet, že se toto stalo, 
se můžeme jen domnívat.

3/ V neděli 25. 6. řidič nezvládl ve vysoké rychlosti řízení 
a vylétl do louky ze silnice mezi Štiřínem a Želivcem. Na místo 
incidentu byla místními lidmi okamžitě přivolána PČR, která 
následně zadržela řidiče, který se pokusil z místa nehody utéci.

Společným jmenovatelem všech nehod je komunikace od 
Všedobrovic směrem na Želivec, které tady přezdíváme „silnice 
smrti“. Není to tak dlouho, co jsme podepisovali petici v souvislosti 
s jinou událostí, k níž došlo v zatáčce naproti zámeckému parku ve 
Štiříně. Na to si jistě vzpomenete. Poté vznikla bezpečnostně-do-
pravní studie, která nám byla prezentována v hasičárně. Obyvatelé 
obou osad také již opakovaně cestou osadního výboru požadovali 
alespoň jednoduché úpravy krajnic, aby byly schůdné – pravidelné 
sekání trávy, jednoduché zpevnění povrchu. Ke zpomalení aut by 
přispělo i vyznačení středové čáry, které je ve Velkých Popovicích. 
Také toto opakovaně požadujeme cestou osadního výboru.

Nic z toho není doposud realizováno. Hlas místních lidí nikdo 
neposlouchá. A to za situace, kdy hráz Křísova má z rozhodnutí 
rady obce být trvale jednosměrná! Jediným pokrokem je instalace 
úsekového měření ve Všedobrovicích, které však vede k tomu, 
že řidiči potom ve Štiříně přidají, aby ventilovali svou frustraci 
z toho, že přes Všedobrovice museli jet předpisově.

My, níže podepsaní obyvatelé osad obce Kamenice, žádáme 
odpovědi na tyto otázky:

1/ Co se aktuálně děje s Bezpečnostně-dopravní studií Všed-
obrovice a Štiřín? Jak se s ní dále pracuje?

2/ Jak se vyvíjí snaha obce o namalování středové čáry na 
komunikaci v našich osadách? S kým obec o tomto požadavku 
jednala a s jakým výsledkem?

3/ Proč ve Štiříně a dále směrem na Želivec není alespoň 
omezení rychlosti, když tam údajně nemůže být úsekové měření?

4/ Proč není ve Štiříně ani na komunikaci směrem na Želivec 
žádný přechod pro chodce, nebo alespoň zřetelné dopravní značení 
upozorňující na pohyb chodců? 

5/ Jak a kdy se začne plánovat chodník Štiřín – Želivec?
6/ Jak podporuje obec instalaci zrcadel v místech nebezpečného 

výjezdu ze soukromých pozemků na silnici?
Předem děkujeme za konkrétní odpovědi.
S pozdravem
Obyvatelé Štiřína a Všedobrovic a přilehlých osad

Do redakce zaslala Michaela Valentová, 
otevřený dopis starostovi obsahuje 32 podpisů

Přišlo do redakce: 
Dopravní bezpečnost  
v osadách Všedobrovice  
a Štiřín

nezaznívají jednoznačné informace. Přitom do celé akce jsou 
kromě občana a obce zapojeny další subjekty, zejména zhotovitel, 
dodavatel čerpadel provozovatel kanalizace (VHS Benešov) a také 
poskytovatel dotace. 

To samo o sobě zakládá na složitost vazeb a podmínek mezi 
jednotlivými účastníky a nepřehlednost pro občana jako konco-
vého uživatele a spotřebitele. A protože ve hře je také dotace, lze 
hovořit o tom, že tato složitost může být různá během výstavby, 
během připojování se, následně během období udržitelnosti dotace 
(10 let) a poté po období udržitelnosti.

Na můj dotaz, zda je občanům k dispozici nějaký přehled 
všech podmínek připojení se ke kanalizaci, to je různých práv 
a povinností, lhůt, dat atp., např. formou vyhlášky nebo jiného 
dokumentu, odpověděl starosta, že nikoli.

Jako opoziční zastupitel zde nechci získávat laciné body za 
kritiku, protože chápu, že ta akce není jednoduchá. Nicméně, 
přestože jde o akci pro občany, mám pocit, že obec se příliš vě-
nuje technické stránce věci, dotaci, vztahu se zhotovitelem a na 
občana jako uživatele, který je v těchto věcech většinou laikem, 
poněkud zapomíná.

V této souvislosti mě napadají dvě doporučení jak pro tuto 
akci, tak do budoucna.

Jedno je adresované vedení obce. Jde o akci za téměř 40 mil. 
Kč s možnými velkými finančními dopady na občany. Myslím, 
že by se dalo v rozpočtu obce najít ještě několik desítek tisíc 
korun, z nichž: 

- část by byla použita na schopného právníka, který by 
z celého komplexu smluv vybral podmínky, tedy práva, povinnosti, 
lhůty atp., které budou pro občana směrodatné,

- část na marketéra, který by z tohoto přehledu dokázal 
formou letáku nebo jiného podobného dokumentu vytvořit sro-
zumitelný manuál pro občany, kteří se ke kanalizaci připojí.

Druhé doporučení je věnované občanům. Snažte se pídit po 
informacích a tlačit na zastupitele a z jejich řad zejména na radní, 
aby vám dali jasné informace, nespoléhejte na to, že obec vše za-
řídí. Jak můžeme vidět v každodenním životě, ani stát, ani obec, 
nejsou dokonalé, a proto nemusí probíhat vše úplně bez problémů. 
V naší obci mohu jako příklad uvést výběr vodného a stočného 
ve dvousložkové formě, který do letošního února nebyl pokryt 
obecní vyhláškou, což je v rozporu se zákonem. 

Stejně jako komerční instituce, i úřady a samospráva potřebují 
občas cítit trochu tlaku ze strany občanů a uvědomit si, kdo je 
koncový uživatel poskytované služby. 

K těmto věcem se vrátím v dalším článku.
Přeji pěkné léto                     

Roman Dziadkiewicz
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a bylo zde realizováno v souladu s požadavky i přáními především 
předchozích, ale i dnešních zástupců občanů organizovaných 
v osadním výborů neúměrně více investic k počtu trvale žijících 
obyvatel než v kterékoli jiné osadě.  Bylo to jakési dohánění 
stavu, kdy obě osady byly dříve více na okraji zájmu, především 
vzhledem ke své velikosti. Žije zde dohromady 220 obyvatel 
z celkových našich 5000.

Ve Všedobrovicích, kde žije 148, jsme vybudovali komplet 
chodník přes celou osadu, nasvětlené místo pro přecházení (pře-
chod zde kvůli rozhledovým poměrům Policie ČR nepovolila), 
kompletně jsme zrekonstruovali budovu historické hasičárny 
a vybavili ji novým nábytkem pro účely komunitního centra, 
postavili repliku dřevěné historické věže, znovu obnovili historic-
ký kříž v ulici Řepčická, odbahnili Dolní Všedobrovický rybník, 
vybavili novým osvětlením jak konec Všedobrovic, tak i konec 
ulice Řepčická (a tím se dostalo veřejné osvětlení do celé osady). 
Je hotový projekt na opravu ulice Vnitřní, jehož realizace čeká 
na dokončení kanalizace. Ve Všedobrovicích je instalováno úse-
kové měření, které absolutně změnilo dopravní poměry v osadě 
a radikálně snížilo rychlost projíždějících aut. 

Ani Štiřín ale nepřišel úplně zkrátka. Žije zde 70 obyvatel trvale, 
a kromě autobusové zastávky u zámku přibyla za poslední léta další 
zastávka „na znamení“ za Štiřínskou stodolou. Obec zde investo-
vala do revitalizace parčíku u historické aleje (bývalá hráz rybníku 
Přítel), dále proběhla revitalizace parku s obnovou mlatových cest 
naproti zámku Štiřín.  Obec rovněž obnovila stromořadí na hrázi 
Štiřínského rybníka a realizovala opatření proti prašnosti výsadbou 
živého plotu u silnice naproti štiřínskému zámku. Další peníze 
putovaly do projektu a realizace oprav většiny Štiřínských histo-
rických studánek. Mezi nimi byla opravena i technická památka 
pramen Dinka. Generální rekonstrukcí prošel i historický můstek 
na hrázi Štiřínského rybníka. Obec podpořila spolek Kamenicko 
při výsadbě stromořadí za silem u rybníka.

Žádná z dalších osad v Kamenici nezískala takovou investiční 
pozornost jako dvě výše jmenované. Proto se musím ohradit proti 
větě, že nikdo neposlouchá hlas místních lidí.

Co se týče bezpečnosti, tak jedním prvkem je kompletní veřej-
né osvětlení, kde probíhá generační obnova svítidel za LED tech-
nologii. Dále je to bezpečná docházková vzdálenost na autobus. 
Jedna zastávka je u zámku – k tomu okolo zámku je chodník. Dru-
há část u Štiřínské stodoly má svoji autobusovou zastávku a okolo 
je zpevněná plocha mimo vozovku sloužící jako dočasná náhrada 
chodníku. To, co citelně chybí, je pěší propojka mezi zámkem 
a Štiřínskou stodolou, kde se ale pohybujeme na pozemcích Zámku 
Štiřín, který nám déle, než rok nedal písemný souhlas s projektem 
a mezi tím jako organizace zanikl. Navíc hráz Štiřínského rybníka 
je v jednom z míst nestabilní, KSUS v tomto místě opravovala 
asfalt, ale konstrukci hráze nechce opravovat nikdo, ani majitel 
Rybářství Líšno, ani Středočeský kraj, který vlastní pozemek se 
silnicí. Obec v rámci stavby chodníku nedokáže financovat k to-
mu ještě opravu hráze. Jedná se o velký rybník a vysokou hráz. 
Proto si obec zajistila pozemek pro chodník náhradní trasou pod 
hrází, aby toto problematické místo obešla. Nicméně tato trasa 
by končila schodištěm u zámku, ale i bezbariérovým vstupem do 
zámeckého parku. S tímto vedením trasy pak nesouhlasili zástupci 
osadního výboru. 

Problém se souhlasy se stavbou chodníku máme se Zámkem 
Štiřín i pozemku u křísovské hráze nebo u pozemku u parkoviště 
domu Atis. U Atisu navíc obyvatelé domů, které jsou naproti 
Atisu, projevili nevoli s vybudováním chodníku s obrubníkem 

v této části, protože zde parkují při otevírání vjezdů na své po-
zemky. Nicméně tyto dva požadavky jsou legálně neslučitelné. Na 
chodníku se parkovat nesmí a bezpečný chodník musí mít vysoký 
obrubník, aby sloužil jako odrazný pruh pro auta. 

Nakonec rád odpovím na Vaše otázky.
1) Závěry bezpečnostní studie předpokládaly několik sta-

vebních úprav.
a. Vjezdová brána u ulice Šeříková – majitelé soukromých 

pozemků nedali souhlas s odprodejem časti pozemku pro tuto 
stavbu (zmenšily by se jim nepatrně stavební parcely).

b. Kruhový objezd u Štiřínské stodoly – KSUS nechce nyní 
financovat ani projekt, generálně se KSUS staví negativně k mini 
okružním křižovatkám z důvodů údržby.

c. Změna povrchu komunikace u zámku Štiřín – majitel 
zámku nesouhlasí, a navíc změnil hlavní vchod do zámku tak, 
že historický vchod zmíněný ve studii zůstal uzavřený. Majitel 
komunikaci KSUS odmítl nahradit asfaltový povrch komunikace 
dražší žulovou dlažbou z důvod údržby a hlučného provozu.

d. Změnu povrchu asfaltu za dlažbu odmítl KSUS ze stej-
ných důvodů i v ostatních navržených částech komunikace II/107.

e. Mini okružní křižovatka na odbočce Řepčická – KSUS 
nechce investovat do projektu ani realizace.

f. Vjezdová brána na konci Všedobrovic – KSUS opět 
odmítl projektovat – ale jako první z navržených úprav toto 
vyprojektovala obec na vlastní náklady. V březnu 2023 pak obec 
požádala o stavební povolení speciální stavební úřad v Říčanech, 
ale ten od března 2023 i přes urgence dosud povolení nevydal. Po 
vydání povolení budeme KSUS žádat o realizaci stavby.

2) Středovou čáru požadujeme na KSUS již mnoho let. 
Naposledy nám jí KSUS písemně slíbila v dubnu 2022 s tím, že 
bude dokončena do zimy 2022, ale na podzim 2022 jí pan cestmistr 
Rybář odmítl realizovat s tím, že vozovka je pro toto vodorovné 
značení v některých místech příliš úzká a že udělají jen vodorovné 
značení krajnic. Nyní usilujeme samostatně, mimo KSUS, o sou-
hlasné stanovisko s čárou u Policie ČR a proces zopakujeme.

3) Ve Štiříně je omezená rychlost na 50 km/h a v úseku od 
Želivce do Štiřína je omezena na 70 km/h.  Navíc je na začátku 
Štiřína instalován nový „inteligentní“ měřič rychlosti, který umí 
rozpoznat SPZ, a ty co překračují rychlost poté přidává do data-
báze Středočeského kraje. Vymáhání pokut z tohoto zařízení nyní 
závisí na změně legislativy.

4) Přechody se stanovují se souhlasem Policie ČR přede-
vším na místech, kde je velká frekvence chodců a velká frekvence 
vozidel. Dále musí být splněny další technické parametry, jako 
rozhledové poměry apod. Štiřín se 70 obyvateli první kritérium 
nesplňuje. Proto přicházejí do úvahy jen označená místa pro pře-
cházení. Dopravní značení upozorňující na zvýšený pohyb chodců 
na vozovce je nainstalována v oblasti vjezdu z Želivce (se žlutým 
reflexním rámem) na Novou Hospodu, a i v opačném směru.

5) Pro chodník Štiřín – Želivec máme zpracovánu studii 
trasy. Zatím je více rozpracována z Želivce až po ulici Na Stráni. 
Realizace bude závislá na finančních možnostech obce a stanovení 
priorit. I v dalších osadách je potřeba investovat do chodníků 
a zvyšování bezpečnosti.

6) Obec pomáhá majitelům soukromých pozemků s admini-
strativním procesem získání povolení k umístění zrcadla.  Povolení 
má podobu tzv. „Stanovení dopravního značení“, které vydává 
silniční správní úřad při Městském úřadě v Říčanech. Podmínkou 
pro vydání tohoto povolení je písemný souhlas Policie ČR.

 Pavel Čermák, starosta



VETERINÁRNÍ ORDINACE MVDr. 
PETRA MENCLOVÁ: ZMĚNA 
ORDINAČNÍ DOBY O PRÁZDNINÁCH!

pondělí: 8 - 10 h a 15-18 h 
úterý:   8 - 12 h
středa:  8 - 10 h a 13-15 h 
čtvrtek:  8 - 12 h
pátek:  8 - 10 h a 15-18 h

V ČASE MIMO UVEDENÉ HODINY DENNĚ 
OPERUJEME.
tel: 607 631 554, e-mail: petramenc@seznam.cz
Sledujte prosím naše stránky: 
www.veterina-menclova.cz 
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KMB STAVEBNÍ SERVIS s.r.o. hledá 

do svého týmu talentovaného 
člověka na pozici mechanika 

s příležitostnými povinnostmi řidiče.

Místo práce Všechromy, práce na 
plný úvazek, pracovní smlouva na 

dobu neurčitou, mzda 35-45 000 Kč.

Požadavky: řidičský průkaz skupiny 
C, E, karta řidiče, kladný vztah k 

technice, týmový hráč

V případě zájmu zavolejte Hanu 
Čapkovou, tel. č. 733 697 705

Inzerce

Koupím JAWA, SIMSON, MZ, ČZ či PAV. Děkuji za 
nabídku. Tel. 723 971 027
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Přidej se  
do našeho týmu a získej:

•  praktické zkušenosti  
během studia

•  praxi po škole  
(SOU, SŠ, VOŠ, VŠ)

•  finančí odměnu

•  představu o profesní 
budoucnostI

•  spoustu nových kontaktů

•  a mnoho dalšího…

PRAXE/TRAINEE/STÁŽ

strojmetal.cz

STAŇ SE  
SOUČÁSTÍ  
BUDOUCNOSTI  
ČESKÉHO PRŮMYSLU

CHCEŠ DO TOHO JÍT S NÁMI?  
NAPIŠ NEBO ZAVOLEJ!

závod Kamenice 
bakosova@strojmetal.cz 
+420 702 178 567




